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Medlem af Inatsisartut Hans Aronsen, Inuit Ataqatigiit   
Inatsisartut  
/HER 

Svar på § 37 spørgsmål 2013-067 om hellefiskekvoter 
 
I medfør af § 37, stk. 1 i Inatsisartuts Forretningsorden har du fremsat spørgsmål 
vedrørende Naalakkersuisuts planer i forhold til de kystnære hellefiskekvoter samt 
biologisk bæredygtighed. Spørgsmålene er henvist til min besvarelse.   
 
Spørgsmål:  
1. Har Naalakkersuisut aktuelle tiltag igang i forhold til en forhøjelse af kvoterne på 

hellefisk i forvaltningsområderne Disko, Upernavik samt Uummannaq? 
2. Hvis dette er tilfældet, hvorledes begrunder Naalakkersuisut dette skridt i forhold til 

et bæredygtigt fiskeri og eksport? 
3. Såfremt tiltaget kun angår fiskeri efter hellefisk, er det så hensigten at de 

nugældende fiskefelter/områder skal afgrænses tydeligt i licensfiskeriet? 
4. Hvor vigtigt anses bæredygtighedsprincippet i forhold til Grønlands officielle politik 

om et bæredygtigt fiskeri? 
5. Hvilket grundlag hviler evt. forhøjelser af kvoterne på? Bygger dette på gætterier 

eller på pålidelige fangstdata- og indberetninger? 
6. Hvis en forhøjelse af kvoterne bliver en realitet, er det så Naalakkersuit’s hensigt at 

dette skal ske ved, at udenskærs kvoten bliver beskåret og overført til det kystnære 
fiskeri efter hellefisk? 

7. Hvorledes skal vi forsvare kvoteforhøjelsen, når vores samhandelspartnere og afta-
gere af vores fiskeprodukter stiller sig kritiske overfor at vi ikke overholder et 
bæredygtigt fiskeri? 

8. Endelig vil jeg spørge om de indhandlede mængder af hellefisk fra området ved 
Kangaatsiaq, Akunnaaq og fra Ikamiut - får eller har en direkte indflydelse på 
Disko-bugt-kvoten? 

 
Svar: 
Ad 1: I forhold til dit spørgsmål om en forhøjelse af hellefiskekvoterne i 
forvaltningsområderne Disko-Bugten, Upernavik og Uummannaq kan jeg henvise til mit 
svar til Hans Enoksen (S) af 13. maj 2013. Det drejer sig om svaret på § 37 spørgsmål 
nr. 2013-049. Fiskerirådet skal høres før eventuelle kvoteforhøjelser. Der er i øjeblikket 
forskellige høringsprocesser i gang med hensyn til bl.a. dette spørgsmål. Før høringerne 
er afsluttet og der evt. er truffet beslutninger, kan jeg ikke svare på spørgsmålet.  

Ad 2 og 5: Der henvises til svaret på spørgsmål 1. Alle evt. ændringer på kvoter vil først 
blive gjort efter en grundig vurdering samt drøftelser med Fiskerirådet, hvor bl.a. 
fiskerierhvervet og biologerne er repræsenteret. Det er af afgørende betydning for 
Naalakkersuisut, at kvoteforhøjelser bliver foretaget på et bæredygtigt grundlag.   

Ad 3 og 8: Det kvoterede kystnære fiskeri efter hellefisk er tydeligt geografisk afgrænset 
af de tre forvaltningsområder Disko-Bugten, Uummannaq og Upernavik. 
Afgrænsningerne fremgår af § 2 i Selvstyrets bekendtgørelse nr. 2, af 2. februar 2012 
om kystnært fiskeri efter hellefisk. Det er ligeledes efter denne bekendtgørelse fiskeriet 
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efter hellefisk i områderne ved Kangaatsiaq, Akunnaaq og Ikamiut reguleres, hvor 
forvaltningsområdet Disko-Bugten defineres som nord for 68 grader nord.  

Ad 4: Spørgsmål om biologisk bæredygtighed i fiskeriet er et princip som 
Naalakkersuisut anser for særdeles vigtigt og derfor naturligvis tilslutter sig. Det er af 
afgørende betydning, at fiskeriet og fiskebestandene i Grønland forvaltes på en måde, 
således, at kommende generationer af fiskere også vil have mulighed for at drive et 
rentabelt og bæredygtigt erhverv.  

Ad 6: I forhold til havgående og kystnære hellefisk er der forvaltningsmæssigt tale om to 
bestande. Biologerne kommer med separat rådgivning på de to bestande. Ud fra et 
forvaltningsmæssigt synspunkt er det ikke muligt at overføre kvote fra det havgående til 
det kystnære segment.  

Ad 7: Naalakkersuisut kan som sagt ikke på nuværende tidspunkt svare på, om der er 
grundlag for at forhøje kvoterne på hellefisk. Såfremt evt. kvoteforhøjelser finder sted i 
fremtiden, vil det blive gjort på et bæredygtigt grundlag. Dette skulle sikre, at det 
grønlandske fiskerierhverv ikke får problemer i forhold til afsætning af produkterne i 
udlandet i fremtiden.    

 
Med venlig hilsen 
 
 
 
Karl Lyberth 
Naalakkersuisoq  
 


